
برگزاری نمایشگاه جانبی خوراک
دام، طیور و آبزیان ایران

هفتمین همایش بین المللی و نمایشگاه جانبی خوراک دام، طیور و
آبزیان ایران در مجتمع نمایشگاهی بوستان برگزار میگردد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، این
همایش و نمایشگاه با حضور وزیر جهاد کشاورزی، رئیس کمیسیون
کشاورزی مجلس و تنی چند از مدیران وزارت جهاد کشاورزی، سازمان

دامپزشکی کشور و سازمان نظام دامپزشکی کشور آغاز به کار کرد.

در ایـن مراسـم وزیـر جهـاد کشـاورزی بـا بیـان اینکـه اگـر همـه
تولیدکنندگان بخش دام و طیور از خوراک آماده استفاده کنند، نیاز
به واردات نهاده های دامی ۱۰ تا ۱۵ درصد کاهش مییابد، گفت: برای
تولید مواد پروتئینی سالمتر و با کیفیتتر باید بر روی خوراک دام

و طیور فعالیتهای بیشتری انجام دهیم.

سیدجواد ساداتینژاد با تاکید بر لزوم افزایش کیفیت محصولات و
خوراک دام و طیور افزود: میان کارخانه های تولید کننده  خوراک

دام می توان رقابت ایجاد کرد تا محصول با کیفیت تری تولید شود.

وزیـر جهادکشـاورزی بـا اشـاره بـه اینکـه برنـامهریزی شـده تـا
تولیدکنندگان خوراک دام و طیور بتوانند صادرات داشته باشند و
اتحادیه ها نیز نباید به هنگام صادرات بازار داخل را فراموش
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کنند، تصریح کرد: «اگر همه تولیدکنندگان بخش دام و طیور از خوراک
آماده استفاده کنند نیاز به واردات نهاده های دامی ۱۰ تا ۱۵ درصد

کاهش مییابد.»

وی گفت: به شدت قائل به واگذاری امور به تشکل های بخش کشاورزی و
به اتحادیهها هستیم. چرا که با واگذاری امور به بخش خصوصی بازار

آرام تر و با ثبات تری خواهیم داشت.

در بخش صادرات و تولید تصمیمات خلقٔالساعه
ممنوع است

در ادامه رییس کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: صادرات تحت هیچ شرایطی
نباید متوقف شود و در بخش صادرات و تولید نیز تصمیمات خلقالساعه

ممنوع است.

محمدجواد عسکری با بیان اینکه فضای بخش تولید شکننده است، گفت:
در کمیسیون کشاورزی بیشترین جلسات را با تولیدکنندگان داشتیم و
هر کجا که نیاز بود در خدمت آنها بودیم. بالغ بر ۶۰ مکاتبه با
رئیس جمهور و مسئولان مربوطه در خصوص مسائل کشاورزان و بخش تولید

انجام شد.
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وی ادامه داد: «بخش کشاورزی ۴ میلیون بهرهبردار دارد و ۳۵ درصد
اشتغال را به خود اختصاص داده است و در حوزه سلامت مردم نیز

نقشآفرین است.»

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس اضافه کرد: «در بحث تقنینی مشکلی
نداریم و قوانین مندرس و کهنه را به روز کردیم. قانون انتزاع و
صادرات را نیز پیگیری کردهایم و معتقدیم صادرات تحت هیچ شرایطی
نباید متوقف شود تا تولید کننده با خیال راحت تولید کند و پس از
نظارت بر تولید بتوانیم با صادرات حرکت های خوبی در این بخش

داشته باشیم.»

وی با بیان اینکه در بخش صادرات و تولید تصمیمات خلقالساعه ممنوع
است، اظهار کرد: «در برنامههای ششم و هفتم توسعه آمده است که وضع
عوارض و صادرات محصولات کشاورزی ممنوع است. در قانون بودجه ۱۴۰۱
نیز عنوان شده که تعرفه صادرات محصولات کشاورزی ممنوع بوده مگر
اینکه دستگاههای متولی ۶ ماه قبل  اعلام کنند تا تصمیم گیری های

لازم شود.»

وی در پایان گفت: نباید به صادرات لطمه وارد شود؛ زیرا به محض از
دست رفتن بازارهای صادراتی، کشورهای دیگر از جمله  ترکیه وارد

عرصه شده و بازارها را تصاحب میکنند.

۹۶ درصد بخش طیور خصوصی است
در ادامه مراسم دبیر فدراسیون طیور کشور با اشاره به اینکه ۹۶
درصد صنعت طیور متعلق به بخش خصوصی است، گفت: اما با این وجود
دولت برای همه این بخش تصمیم میگیرد، در حالی که باید تنها براین

بخش نظارت کند.

فرزاد طلاکش با تاکید بر اهمیت تولید محصولات پروتئینی گفت: امروزه
تولید در داخل کشور بسیار مهم است و بنده با اطمینان میگویم که
اگر یک کشوری کل دنیا را بگردد، نمیتواند بیشتر از ۴۰۰ میلیون تن

مرغ وارد کند.

وی ادامه داد: صادرات تخممرغ هم بین کشورهای همسایه و در حد کم
انجام میشود، به دلیل اینکه تخممرغ شکننده است و زمان ماندگاری

کمتری دارد.

دبیر فدراسیون طیور گفت: اگر صنعت مرغ گوشتی از حداکثر پتانسیل



تولید استفاده کند، سالانه ۳.۵ میلیون تن مرغ تولید می کند،
درحالیکه حداکثر نیاز کشور ۲.۵ میلیون تن است.

میلیون تن ظرفیت تولید کارخانجات خوراک ۲۰ 
است

در ادامه مراسم رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون با بیان اینکه
علیرغم این مساله که ظرفیت تولید کارخانجات خوراک ۲۰ میلیون تن
است، اما تنها ۷ میلیون تن در کارخانه ها تولید می شود، گفت:
اخیرا با گران شدن نرخ ارز و چندنرخی شدن ارز، مشکلات در واردات

شکل گرفته است.

ارسلان قاسمی افزود: معاون اول رئیسجمهور میگوید با نرخ ۲۸ هزار و
۵۰۰ تومان کالاهای اساسی وارد شود، اما تفاوت آن با بازار آزاد
بسیار است و خیلی از واردکنندگان نمیتوانند این ارز را تامین

کنند.

وی میزان ظرفیت تولید خوراک در کارخانههای کشور را ۲۰ میلیون تن
اعلام کرد و گفت: متاسفانه ۷ میلیون تن خوراک در کارخانهها تولید
میشود و بسیاری از مرغداران خودشان با دستگاههای کوچک نهادهها را
مخلوط کرده و خوراک آماده تولید میکنند که این از نظر سلامت و

بهداشتی مناسب نیست.

این مقام مسئول ادامه داد: وابستگی ۸۰ درصدی به واردات نهاده در
کشور وجود دارد، براین اساس مجلس باید در این زمینه با وضع
قوانین و نظارت بر اجرای آنها نظارت کند. این درحالی است که طی
سال های گذشته وزارت جهاد کشاورزی کمک چندانی در این زمینه نکرده

است.

او گفت: بسیاری از کارخانههای تولید خوراک دام وضع مناسبی ندارند
و در آستانه ورشکستگی قرار دارند و دولت باید تلاش کند که آنها

مسیر خود را در زمینه تولید ادامه دهند.

قاسمی با انتقاد از عدم دخالت دادن اتحادیهها در تصمیمگیریها
گفت: دولتیها هر زمان که به مشکل بر میخورند به سراغ بخش خصوصی
میآیند، در حالی که اگر پیشتر مشورت کنند، بسیاری از مسائل برطرف

خواهد شد.



درصد کارخانههای خوراک دام و طیور با  ۳۰ 
ظرفیت تولید میکنند

در ادامه مراسم مدیر عامل اتحادیه کارخانجات خوراک دام و طیور و
آبزیان گفت: تولید فعلی کارخانههای خوراک دام و طیور کمتر از ۳۰
درصد ظرفیتشان یعنی ۷ میلیون تن آن هم با مشکلات بسیار زیاد است.

مجید جعفری با بیان اینکه صنعت خوراک از دهه ۳۰ تشکیل و اولین
کارخانه از دهه ۴۰ آغاز به کار کرد گفت: در حال حاضر طبق آخرین
آمار ۸۵۲ کارخانه به طور رسمی  در کشور مشغول به کار هستند که
ظرفیت تولید آنها طبق پروانه بهره برداری ۲۸ میلیون تن در سال
است ولی تولید فعلی آنها کمتر از ۳۰ درصد  یعنی ۷ میلیون تن آنهم

با مشکلات بسیار زیاد است.

وی ادامه داد: با تبدیل ارز ترجیحی به نیمایی وعدههای بسیاری
داده شد اما از ۸ ماهه گذشته تا به امروز اقدامات به خصوصی در
این زمینه انجام نشده است. مثلا قرار بود تسهیلاتی به تولیدکنندگان
اختصاص یابد ولی در ۸ ماهه گذشته تا امروز تسهیلات ۱۸ درصد هم

دریافت نکردیم.

مدیر عامل اتحادیه کارخانجات خوراک دام و طیور و آبزیان اضافه
کرد: مسئولان وعده دادند در ازای جراحیاقتصادی کاری کنند تا به
بازار مصرف لطمه وارد نشود اما امروز سرانه مصرف مرغ از ۳۱

کیلوگرم به زیر ۲۰کیلو رسیده است.

به گفته وی، اگر به این صنعت کمک نشود، سرمایههای بسیاری میخوابد
و افراد زیادی شغلشان را از دست میدهند.

جعفری تصریح کرد: در سالهای قبل صادرات خوراک دام به کشورهای
دیگر ممنوع بود. وعده دادهاند که با تغییر نرخ ارز صادرات آزاد

شود. در این ۸ ماهه گذشته تا امروز صادراتی انجام نشده است.

وی همچنین در پایان گفت: کارخانهها باید ۲۵ درصد درآمدشان را
مالیات دهند که عدد زیادی است. در حالی که صنعت کشاورزی از
پرداخت مالیات معاف است. بخش کشاورزی در پرداخت بیمه کارکنان از
سهم کارفرما معاف است ولی برای کارخانهها اینطور نیست. همچنین
هزینه انرژی نیز زیاد است و به طور کل صنعت خوراک دام و طیور به
شدت درگیر مشکلات است و امیدواریم این نمایشگاهها کمکی به این



صنعت باشد.

هفتمین نمایشگاه جانبی خوراک دام، طیور و آبزیان از تاریخ ۲۰ الی
۲۲ در ماه ۱۴۰۱ در مجتمع نمایشگاهی گفتگو واقع در بزرگراه چمران

برگزار می شود.
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